



بلدية غزة | دولة فلسطين  
Municipality of Gaza | State of Palestine



## Gaza Municipality needs and projects during the year 2025

### احتياج ومشاريع بلدية غزة خلال العام 2025



Gaza Municipality – Planning and Investment Unit

December 31, 2024

بلدية غزة – وحدة التخطيط والاستثمار

31 ديسمبر 2024



احتياج ومشاريع بلدية غزة خلال العام 2025  
Gaza Municipality needs and projects during the year 2025  
31 ديسمبر 2024

## Contents:

• Introduction:.....	3
• Methodology:.....	6
• Main Objectives:.....	8
• Key challenges:.....	10
• Urgent action:.....	12
• About the business.....	14
• Description of projects and works:.....	17
• A table showing the works and their financial value:.....	19
• Conclusion:.....	22

## المحتويات:

4 .....	• مقدمة:
6 .....	• منهجية:
7 .....	• الأهداف الرئيسية:
9 .....	• التحديات الرئيسية:
10 .....	• الإجراءات العاجلة:
12 .....	• نبذة عن الأعمال:
14 .....	• وصف المشاريع والأعمال:
16 .....	• جدول يوضح الأعمال وقيمتها المالية:
19 .....	• الخاتمة:



- **Introduction:**

Since the seventh of October of the year 2023, the Gaza Strip has been subjected to a brutal aggression by the occupation, this aggression has extended to this day for a period of more than fourteen months, and the Gaza Strip is still suffering from systematic destruction of all components of life, as the destruction affected the basic service sectors in which the municipality operates, resulting in complete paralysis in these vital sectors, which led to the interruption of water supplies due to the destruction of water wells and networks and the interruption of water supply, Sewage services were suspended as a result of the destruction of pumping stations and networks, in addition to a complete cessation of waste collection and transport service for a long time as a result of the destruction of heavy machinery used and the prevention of access to the main landfill, which resulted in many diseases and an unhealthy and unsafe environment.



احتياج ومشاريع بلدية غزة خلال العام 2025  
Gaza Municipality needs and projects during the year 2025  
31 ديسمبر 2024

---

With the continuous displacement of the residents of the cities of Jabalia, Beit Lahia and Beit Hanoun, in addition to the internal displacement of the city's citizens, the municipality is still suffering from the inability to carry out its duties to the fullest, in light of the lack of capabilities, the lack of materials and mechanisms, the displacement of the majority of its employees to the south of the Gaza Strip and the lack of resources.

• المقدمة:

تعرض قطاع غزة منذ السابع من أكتوبر من العام 2023 الى عدوان غاشم من قبل الاحتلال، امتد هذا العدوان حتى يومنا هذا لفترة تزيد عن أربعة عشر شهرا ولا يزال يعاني قطاع غزة من تدمير ممنهج لجميع مكونات الحياة، حيث طال التدمير قطاعات الخدمات الاساسية التي تعمل بها البلدية مما نتج عن ذلك شلل تام في هذه القطاعات الحيوية، ادى ذلك الى انقطاع امدادات المياه نظرا



احتياج ومشاريع بلدية غزة خلال العام 2025  
Gaza Municipality needs and projects during the year 2025  
31 ديسمبر 2024

---

لتدمير آبار وشبكات المياه وقطع امدادات المياه، وتوقف خدمات الصرف الصحي نتيجة تدمير محطات الضخ والشبكات، بالإضافة الى توقف تام لخدمة جمع وترحيل النفايات لفترة طويلة نتيجة تدمير الآليات الثقيلة المستخدمة ومنع الوصول الى مكب النفايات الرئيس، مما نتج عنه الكثير من الأمراض وبيئة غير صحية وغير آمنة.

هذا ومع حالات النزوح المستمرة لسكان مدن جباليا وبيت لاهيا وبيت حانون بالإضافة للنزوح الداخلي لمواطني المدينة لا زالت البلدية تعاني من عدم القدرة على القيام بواجباتها على أكمل وجه، في ظل نقص الإمكانيات وعدم توفر المواد والآليات ونزوح غالبية موظفيها الى جنوب القطاع وانقطاع الموارد.



- **Methodology:**

Since the first day of the aggression until this day, the Gaza Municipality has been keen to closely follow up on the provision of basic services and continue to provide them to the citizens of the city and the displaced to it according to the available capabilities and resources, despite all threats and risks, believing in its inherent role in serving its citizens through:

- Activating the emergency plan to manage the crisis while providing administrative and professional staff for all service sectors.
- Prepare flexible action plans for recovery and gradually return basic services to normal.
- Interact and deal with all working and supporting parties and humanitarian institutions to facilitate the provision of services to citizens.
- Openness and communication with all parties that can work under the current circumstances to support the work of the



municipality, especially in the sectors of water, sanitation, waste, humanitarian services and opening roads.

### • منهجية العمل:

حرصت بلدية غزة منذ اليوم الأول للعدوان حتى يومنا هذا على المتابعة الحثيثة لتقديم الخدمات الاساسية واستمرار تقديمها لمواطني المدينة والنازحين إليها وفق الإمكانيات والموارد المتاحة، رغم جميع التهديدات والمخاطر إيماناً منها بدورها الأصيل في خدمة مواطنيها وذلك من خلال:

- تفعيل خطة الطوارئ لإدارة الازمة مع توفير طاقم اداري ومهني لجميع القطاعات الخدماتية.
- تجهيز خطط عمل مرنة للتعافي وإعادة الخدمات الأساسية للمستوى الطبيعي تدريجياً.
- التفاعل والتعامل مع جميع الجهات العاملة والداعمة والمؤسسات الإنسانية لتسهيل تقديم الخدمات للمواطنين.
- الانفتاح والتواصل مع كل الجهات التي يمكنها العمل في ظل الظروف الراهنة لدعم عمل البلدية خاصة في قطاعات المياه والصرف الصحي والنفايات والخدمات الإنسانية وفتح الطرق.



احتياج ومشاريع بلدية غزة خلال العام 2025  
Gaza Municipality needs and projects during the year 2025

31 ديسمبر 2024

---

- **Main Objectives:**

1. **Roads and traffic sector:** Facilitating movement within the city by opening the main and secondary streets leading to the neighborhoods.
2. **Water Sector:** Start maintaining networks and water wells to increase the amount of water pumping to the main neighborhoods and places where citizens gather.
3. **Sewage Sector:** Starting urgent maintenance work for the components of the sewage network, including insulation and wiring of manholes and networks, and reducing random overflow.
4. **Waste Sector:** Collecting waste from roads and random dumps and from in front of shelters to temporary deportation stations.
5. **Services Sector:** Activating the Public Services Center and Electronic Services.





• **الأهداف الرئيسية:**

1. **قطاع الطرق والمرور:** تسهيل الحركة داخل المدينة من خلال فتح الشوارع الرئيسية والفرعية المؤدية للأحياء.
2. **قطاع المياه:** البدء بصيانة الشبكات وآبار المياه لزيادة كمية ضخ المياه للأحياء الرئيسية وأماكن تجمع المواطنين.
3. **قطاع الصرف الصحي:** البدء بأعمال الصيانة العاجلة لمكونات شبكة الصرف الصحي من تعزيل وتسليك للمناهل والشبكات والحد من الطفح العشوائي.
4. **قطاع النفايات:** جمع النفايات من الطرقات والمكبات العشوائية ومن أمام مراكز الايواء الى محطات الترحيل المؤقتة.
5. **قطاع الخدمات:** تفعيل مركز خدمات الجمهور والخدمات الالكترونية.



احتياج ومشاريع بلدية غزة خلال العام 2025  
Gaza Municipality needs and projects during the year 2025

31 ديسمبر 2024

---

● **Key challenges:**

- Destruction of the headquarters of the municipal administration as well as other administrative headquarters, service centers, cultural centers, libraries, parks and squares.
- The massive destruction of:
  - Main and secondary road network.
  - Infrastructure for water networks , reservoirs and wells .
  - Infrastructure for sewage and rainwater networks and stations.
  - Municipal machinery , equipment and generators.
  - IT infrastructure.
- A large shortage of water sources (70%) due to the destruction of 63 water wells, the prolonged suspension of Makrut water supply and the destruction of the desalination plant in the northwest of the city.
- Massive sewage leakage is caused by the destruction of most components of the network infrastructure.
- Not having enough fuel
- Accumulation of more than 165,000 tons of waste
- Destruction of the waterfront.
- Destruction of public and popular markets.



احتياج ومشاريع بلدية غزة خلال العام 2025  
Gaza Municipality needs and projects during the year 2025  
31 ديسمبر 2024

- Lack of technical staff due to direct damage from the war or displacement to the southern governorates.
- Lack of cash for employee salaries and operating expenses.

• أبرز التحديات:

- تدمير المقر الرئيسي لإدارة البلدية وكذلك المقار الإدارية الأخرى ومراكز الخدمات والمراكز الثقافية والمكتبات والمنتزهات والميادين.
- التدمير الهائل لكلاً من:
  - شبكة الطرق الرئيسية والفرعية.
  - البنية التحتية لشبكات وخزانات وآبار المياه.
  - البنية التحتية لشبكات ومحطات الصرف الصحي ومياه الأمطار.
  - آليات ومعدات ومولدات البلدية.
  - البنية التحتية لقطاع تكنولوجيا المعلومات.
- عجز كبير في مصادر المياه (70%) بسبب تدمير 63 بئر مياه بالإضافة الى وقف إمدادات مياه مكروت لفترة طويلة وتدمير محطة التحلية في شمال غرب المدينة.
- تسرب كميات هائلة من الصرف الصحي ناتجة عن تدمير معظم مكونات البنية التحتية للشبكة.
- عدم وجود كميات كافية من الوقود
- تراكم ما يزيد عن 165 ألف طن من النفايات
- تدمير الواجهة البحرية.



احتياج ومشاريع بلدية غزة خلال العام 2025  
Gaza Municipality needs and projects during the year 2025  
31 ديسمبر 2024

---

- تدمير الأسواق العامة والشعبية.
- عدم توفر الطواقم الفنية بسبب تضررها بشكل مباشر من الحرب او نزوحها للمحافظات الجنوبية.
- عدم توفر سيولة نقدية لرواتب الموظفين والنفقات التشغيلية.

● **Urgent action:**

- Start with possible maintenance work for water and sewage networks.
- Maintenance and restart of some partially destroyed wells.
- Providing projects to transfer solid waste from the streets and in front of the shelters to the temporary deportation station in Firas area.
- Equipping a temporary headquarters to manage the municipality's business.
- Provide sufficient quantities of fuel by communicating with donors and partners.
- Preparing a flexible implementation plan.
- Identify neighborhood priorities through neighborhood and community committees.



- Communicate with donors to provide the necessary funding to carry out daily work and deliver services to citizens.
- Greater cooperation with the private sector.
- Providing liquidity for the salaries of employees and operating expenses.

• إجراءات عاجلة:

- البدء بعمل الصيانة الممكنة لشبكات المياه والصرف الصحي.
- صيانة بعض الآبار المدمرة جزئياً وإعادة تشغيلها.
- توفير مشاريع لترحيل النفايات الصلبة من الشوارع ومن أمام مراكز الايواء الى محطة الترحيل المؤقتة في منطقة فراس.
- تجهيز مقر مؤقت لإدارة أعمال البلدية.
- توفير كميات كافية من الوقود من خلال التواصل مع الجهات المانحة والشريكة.
- تجهيز خطة تنفيذية تمتاز بالمرونة.
- تحديد أولويات الاحياء من خلال لجان الاحياء والمجتمع المحلي.
- التواصل مع الجهات المانحة لتوفير التمويل اللازم لتنفيذ الاعمال اليومية وتوصيل الخدمات للمواطنين.



- التعاون بشكل أكبر مع القطاع الخاص.
- توفير سيولة لرواتب العاملين والموظفين والمصاريف التشغيلية.

- **About**

As part of its future plans, the Gaza Municipality is preparing to complete many works during the year 2025, expecting a cessation of aggression on the Gaza Strip and the return of the displaced during these days, and these works include the maintenance of water, sewage, rainwater networks, water wells, sewage and rainwater pumping stations, opening streets, collecting and transporting waste, providing the necessary fuel, salaries of workers, necessary machinery, spare parts and maintenance of mechanisms, and these works can be summarized as follows:

- 1- Completion of maintenance work for part of the water networks.
- 2- Completing the maintenance of a number of partially destroyed wells and reconstructing some completely destroyed wells.
- 3- Preparation for the start of maintenance of the main desalination plant north of Gaza City.
- 4- Completion of maintenance works for part of the sewage and rainwater networks.
- 5- Start maintaining partially destroyed sewage and rainwater pumping stations to restart the sewage system.



احتياج ومشاريع بلدية غزة خلال العام 2025  
Gaza Municipality needs and projects during the year 2025

31 ديسمبر 2024

---

- 6- Maintenance of the treatment plant in Sheikh Ajleen and rainwater harvesting ponds begins.
- 7- Preparing to start reconstructing completely destroyed sewage pumping stations.
- 8- Preparation for the start of the implementation of sewage conveyor lines.
- 9- Start opening and leveling the streets.
- 10- Preparation to start leveling and planting partially destroyed gardens.
- 11- Completion of work in the collection and transportation of solid waste.
- 12- Settlement of temporary dump dumps.
- 13- Supply of some necessary mechanisms and generators.
- 14- Providing fuel, spare parts and necessary maintenance work.
- 15- Providing salaries for workers.
- 16- Regularization of the status of workers who reached retirement age during the aggression.
- 17- Providing temporary headquarters for municipal employees.
- 18- Start maintaining partially destroyed municipal headquarters.
- 19- Start maintaining and restarting partially destroyed markets.

- 20- Activating the system of services to complete citizens' transactions related to reconstruction.
- 21- Start providing alternative sources of energy.

### • نبذة عن الأعمال

ضمن خططها المستقبلية تستعد بلدية غزة لإنجاز العديد من الأعمال خلال العام 2025 متوقعة حدوث وقف للعدوان على القطاع وعودة النازحين خلال هذه الأيام، وهذه الأعمال تشمل صيانة شبكات المياه والصرف الصحي ومياه الأمطار وآبار المياه ومحطات ضخ الصرف الصحي ومياه الأمطار وفتح الشوارع وجمع وترحيل النفايات وتوفير الوقود اللازم ورواتب العاملين والآليات اللازمة وقطع الغيار وصيانة الآليات ويمكن تلخيص هذه الأعمال على النحو التالي:

- 22- استكمال أعمال صيانة جزء من شبكات المياه.
- 23- استكمال صيانة عدد من الآبار المدمرة جزئيا وإعادة انشاء بعض الآبار المدمرة كليا.
- 24- التجهيز للبدء بصيانة محطة التحلية الرئيسية شمال مدينة غزة.
- 25- استكمال أعمال صيانة جزء من شبكات الصرف الصحي ومياه الأمطار.
- 26- البدء بصيانة محطات ضخ الصرف الصحي ومياه الأمطار المدمرة جزئيا لإعادة تشغيل منظومة الصرف الصحي.
- 27- البدء بصيانة محطة المعالجة بالشيخ عجلين وبرك تجميع مياه الأمطار.
- 28- التجهيز للبدء بإعادة انشاء محطات ضخ الصرف الصحي المدمرة كليا.
- 29- التجهيز للبدء بتنفيذ خطوط الصرف الصحي الناقلة.





احتياج ومشاريع بلدية غزة خلال العام 2025  
Gaza Municipality needs and projects during the year 2025  
31 ديسمبر 2024

- 30 البدء بفتح الشوارع وتسويتها.
- 31 التجهيز للبدء بتسوية وزراعة الحدائق المدمرة جزئيا.
- 32 استكمال الأعمال في جمع وترحيل النفايات الصلبة.
- 33 تسوية أوضاع مكبات الترحيل المؤقتة.
- 34 توريد بعض الآليات والمولدات اللازمة.
- 35 توفير الوقود وقطع الغيار وأعمال الصيانة اللازمة.
- 36 توفير رواتب للعاملين.
- 37 تسوية أوضاع العاملين الذين وصلوا لسن التقاعد أثناء العدوان.
- 38 توفير مقرات مؤقتة لموظفي البلدية.
- 39 البدء بصيانة مقرات البلدية المدمرة جزئيا.
- 40 البدء بصيانة الأسواق المدمرة جزئيا وإعادة تشغيلها.
- 41 تفعيل منظومة الخدمات لإنجاز معاملات المواطنين الخاصة بإعادة الاعمار.
- 42 البدء بتوفير مصادر بديلة للطاقة.

- **Description of projects and works:**

Projects and works in general are related to the completion of maintenance work for water networks and facilities such as wells, the main desalination plant, reservoirs, sewage networks, pumping stations, conveyor lines and the treatment plant in Sheikh Ajleen, the collection and transfer of waste, the settlement of the conditions of random dumps and deportation

stations, the leveling and opening of roads and the start of maintenance of parts of them, the start of maintenance of some partially destroyed parks, the provision of temporary headquarters for the staff hours and the start of maintenance of partially destroyed headquarters, the start of design work for the completely destroyed headquarters and facilities, and the maintenance of some markets Providing the necessary mechanisms, generators, fuel, spare parts, maintenance, operating the municipal system, providing salaries for employees, settling the status of employees who have reached retirement age with the Palestinian Pension Authority, and working to provide alternative sources of energy.

#### • وصف المشاريع والأعمال:

المشاريع والأعمال بصفة عامة تتعلق باستكمال أعمال الصيانة لشبكات المياه ومرافقها من آبار ومحطة التحلية الرئيسية والخزانات، وشبكات الصرف الصحي ومحطات الضخ والخطوط الناقلة ومحطة المعالجة بالشيخ عجلين، وجمع وترحيل النفايات وتسوية أوضاع المكبات العشوائية ومحطات الترحيل، وتسوية الطرق وفتحها والبدء بصيانة أجزاء منها، البدء بصيانة بعض الحدائق المدمرة جزئياً، وتوفير مقرات مؤقتة لدوام الموظفين والبدء بصيانة المقرات المدمرة بشكل جزئي، البدء بأعمال التصميم للمقرات والمرافق المدمرة كلياً، وصيانة بعض الأسواق وتوفير الآليات اللازمة والمولدات والوقود وقطع الغيار والصيانة وتشغيل منظومة البلدية، وتوفير رواتب للموظفين وتسوية أوضاع الموظفين الذين وصلوا لسن التقاعد مع هيئة التقاعد الفلسطينية والعمل على توفير مصادر بديلة للطاقة.



احتياج ومشاريع بلدية غزة خلال العام 2025  
Gaza Municipality needs and projects during the year 2025

31 ديسمبر 2024

• A table showing the works and their financial value:

\$ Total cost	Necessary elements	M
650,000	Complete maintenance of water networks	1
1,000,000	Rehabilitation of parts of water network conveyor lines	2
3,000,000	Maintenance of some partially destroyed water wells and start reconstructing completely destroyed wells	3
1,750,000	Maintenance of existing water tanks	4
2,500,000	Start constructing some new tanks (Safa and Halal)	5
7,000,000	Start of maintenance of the main desalination plant	6
2,000,000	Complete maintenance of parts of sewer networks	7
1,500,000	Rehabilitation of streamlined conveyor lines of the sewage network	8
4,260,000	Start of maintenance of partially damaged pumping stations	9
1,000,000	Maintenance of conveyor lines from sewage pumping stations	10
5,327,000	Start building streamlined conveyor lines	11
2,000,000	Maintenance of the treatment plant in Sheikh Ajleen begins	12
1,000,000	Construction of totally destroyed pumping stations begins	13
6,500,000	Collection and transportation of waste and supply of new containers	14
1,500,000	Settlement of random dumps and temporary relay stations	15
3,000,000	Start opening and leveling streets and moving rubble from them	16
10,000,000	Start of maintenance of some streets	17
2,000,000	Maintenance of some partially destroyed gardens begins	18
240,000	Providing temporary premises for staff working hours	19
1,000,000	Providing alternative energy sources for headquarters and facilities .	20
300,000	Start designing completely destroyed headquarters and facilities	21
200,000	Provide buffers	22
500,000	Start the construction of the main warehouse of the municipality	23



احتياج ومشاريع بلدية غزة خلال العام 2025  
Gaza Municipality needs and projects during the year 2025

31 ديسمبر 2024

2,000,000	Maintenance and re-operation of partially destroyed markets	24
250,000	Operating and activating the municipality system and electronic services	25
10,000,000	Providing some necessary machinery and equipment and vehicles	26
500,000	Provide the necessary spare parts	27
7,500,000	Providing fuel for the operation of machinery, generators and vehicles	28
2,500,000	Provide the necessary generators	29
15,000,000	Providing salaries for employees	30
12,000,000	Settlement of salaries due to employees for the period of aggression	31
1,000,000	Settlement of dues of employees with the municipality who reached retirement age during the period of	32
300,000	Regularization of the status of employees who reached retirement age with the Retirement Authority during the	33
<b>110,359,000 \$</b>	<b>Total needs and projects for the year 2025 (\$)</b>	

• جدول يوضح الأعمال وقيمتها المالية:

التكلفة الإجمالية \$	العناصر اللازمة	م
650,000	استكمال صيانة شبكات المياه	1
1,000,000	إعادة تأهيل أجزاء من الخطوط الناقلة لشبكة المياه	2
3,000,000	صيانة بعض من الآبار المياه المدمرة جزئيا والبدء بإعادة انشاء الآبار المدمرة كليا	3
1,750,000	صيانة خزانات المياه القائمة	4
2,500,000	البدء بإنشاء بعض الخزانات الجديدة (الصفا والحلال)	5
7,000,000	البدء بصيانة محطة التحلية الرئيسية	6
2,000,000	استكمال صيانة أجزاء من شبكات الصرف الصحي	7
1,500,000	إعادة تأهيل الخطوط الناقلة الانسيابية لشبكة الصرف الصحي	8
4,260,000	البدء بصيانة محطات الضخ المتضررة جزئيا	9



احتياج ومشاريع بلدية غزة خلال العام 2025  
Gaza Municipality needs and projects during the year 2025

31 ديسمبر 2024

1,000,000	10	صيانة الخطوط الناقلة من محطات ضخ الصرف الصحي
5,327,000	11	البدء بإنشاء الخطوط الناقلة الانسيابية
2,000,000	12	البدء بصيانة محطة المعالجة بالشيخ عجلين
1,000,000	13	البدء بإنشاء محطات الضخ المدمرة كلياً
6,500,000	14	جمع وترحيل النفايات وتوريد حاويات جديدة
1,500,000	15	تسوية أوضاع المكبات العشوائية ومحطات الترحيل المؤقتة
3,000,000	16	البدء بفتح الشوارع وتسويتها ونقل الركام منها
10,000,000	17	البدء بصيانة بعض الشوارع
2,000,000	18	البدء بصيانة بعض الحدائق المدمرة جزئياً
240,000	19	توفير مقرات مؤقتة لدوام الموظفين
1,000,000	20	توفير مصادر طاقة بديلة للمقرات والمرافق.
300,000	21	البدء بتصميم المقرات والمرافق المدمرة كلياً
200,000	22	توفير مخازن مؤقتة
500,000	23	البدء بإنشاء المخزن الرئيسي للبلدية
2,000,000	24	صيانة الأسواق المدمرة جزئياً وإعادة تشغيلها
250,000	25	تشغيل وتفعيل منظومة البلدية والخدمات الالكترونية
10,000,000	26	توفير بعض الآليات والمعدات اللازمة والمركبات
500,000	27	توفير قطع الغيار اللازمة
7,500,000	28	توفير الوقود اللازم لتشغيل الآليات والمولدات والمركبات
2,500,000	29	توفير المولدات اللازمة
15,000,000	30	توفير رواتب للموظفين
12,000,000	31	تسوية أوضاع الرواتب المستحقة للموظفين عن فترة العدوان
1,000,000	32	تسوية مستحقات الموظفين لدى البلدية الذين بلغوا سن التقاعد خلال فترة العدوان
300,000	33	تسوية أوضاع الموظفين الذين وصلوا لسن التقاعد مع هيئة التقاعد خلال العدوان
<b>\$ 110,359,000</b>		إجمالي الاحتياج والمشاريع للعام 2025 (\$)



- **Conclusion:**

In light of the great challenges faced by the Gaza Municipality since the beginning of the aggression in October 2023 until the present day, the vital and essential role played by the municipality to ensure the continuity of life in the city despite the massive destruction that affected all sectors is highlighted. Despite the harsh conditions and lack of resources, the municipality continued to perform its national and humanitarian duty, relying on flexible contingency plans and recovery strategies that take into account difficult field conditions .

Efforts to repair water and sanitation networks, remove waste, and open and level roads reflect the municipality's commitment to serving residents and displaced people despite challenges that include fuel shortages, destruction of infrastructure, and lack of necessary technical staff .

The current reality requires enhanced cooperation with humanitarian institutions and donors to provide urgent resources and ensure the continued delivery of essential services. The support of the private sector and local and international partners is a necessary step to mitigate the effects of aggression and restore normalcy .

In conclusion, there remains an urgent need for concerted national, Arab and international efforts to support the Gaza Strip to ensure overcoming this crisis and achieving a comprehensive and sustainable recovery that restores stability to the city and contributes to alleviating the suffering of its people.

For contact:

Eng. Maher Ashour Salem

Planning Manager / Water & Sanitation Manager

[ce.maherasd@gmail.com](mailto:ce.maherasd@gmail.com),

[gm@mogaza.org](mailto:gm@mogaza.org)

[00972599815603](tel:00972599815603)

## • الخاتمة:

في ظل التحديات الكبيرة التي تواجهها بلدية غزة منذ بدء العدوان في أكتوبر 2023 وحتى يومنا هذا، يبرز الدور الحيوي والأساسي الذي تقوم به البلدية لضمان استمرارية الحياة في المدينة رغم الدمار الهائل الذي طال كافة القطاعات. ورغم الظروف القاسية ونقص الإمكانيات، استمرت البلدية في أداء واجبها الوطني والإنساني، معتمدة على خطط طوارئ مرنة واستراتيجيات تعافي تراعي الظروف الميدانية الصعبة.

إن الجهود المبذولة في إصلاح شبكات المياه والصرف الصحي، وإزالة النفايات، وفتح وتسوية الطرق، تعكس التزام البلدية بخدمة السكان والنازحين رغم التحديات التي تشمل نقص الوقود، تدمير البنية التحتية، وعدم توفر الطواقم الفنية اللازمة.

يتطلب الواقع الحالي تعزيز التعاون مع المؤسسات الإنسانية والجهات المانحة لتوفير الموارد العاجلة، وضمان استمرار تقديم الخدمات الأساسية. كما أن دعم القطاع الخاص والشركاء المحليين والدوليين يُعد خطوة ضرورية لتخفيف آثار العدوان واستعادة الحياة إلى طبيعتها.

ختامًا، تبقى الحاجة ملحة لتكاتف الجهود الوطنية والعربية والدولية لدعم قطاع غزة، لضمان تجاوز هذه الأزمة وتحقيق تعافٍ شامل ومستدام يُعيد للمدينة استقرارها ويسهم في تخفيف معاناة أهلها.

للتواصل:

م. ماهر عاشور سالم

مدير التخطيط / مدير المياه والصرف الصحي

[ce.maherasd@gmail.com](mailto:ce.maherasd@gmail.com)

[gm@mogaza.org](mailto:gm@mogaza.org)

[00972599815603](tel:00972599815603)